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2024. december 24. 

Mandabokor 

Istentisztelet (Szentesti istentisztelet) 

Cím: A legnagyobb ajándék nem a fa alá került, hanem a fára! 

 

(1. dia) „1A nép, amely sötétségben jár, nagy világosságot lát, 

a homály földjén lakókra világosság ragyog. 2Te megszaporí-

tod a népet, nagy örömöt szerzel neki. Úgy örülnek színed 

előtt, ahogyan aratáskor szoktak örülni; ahogyan vigadni 

szoktak, akiknek zsákmányt osztanak. 3Mert terhes igáját, a 

hátát verő botot, sanyargatójának vesszejét összetöröd, mint 

Midján napján. 4Mert minden dübörögve menetelő csizma és 

véráztatta köpönyeg elég, és tűz martaléka lesz. (2. dia) 5Mert 

egy gyermek születik nekünk, fiú adatik nekünk. Az uralom 

az ő vállán lesz, és így fogják nevezni: Csodálatos Tanácsos, 

Erős Isten, Örökkévaló Atya, Békesség Fejedelme! 6Uralma 

növekedésének és a békének nem lesz vége Dávid trónján és 

országában, mert megerősíti és megszilárdítja törvénnyel és 

igazsággal mostantól fogva mindörökké. A Seregek URának 

féltő szeretete viszi véghez ezt!” Ézs 9,1-6 

Szeretett ünneplő Gyülekezet! 

 

 (3. dia) A napokban voltam valakit meglátogatni a kór-

házban. Betegségtől meggyötörten, legyengülten, tehetetlenül 

feküdt a kórházi ágyon. Ami azonban más volt ebben a látoga-

tásban, találkozásban, mint a korábbiakban, azt azonnal észre-

vettem, feladta a küzdelmet. A reménytelenség hatotta át és 

tekintetéből ezt a reménytelenséget láttam, ez sugárzott. Mély-

ségesen átjárta a szívemet ez a fájdalom. Vasárnap az istentisz-

telet előtt egy családtagja lépett oda hozzám, s csak annyit 

mondott: „nem tudom, mennyi van még hátra, mert feladta…” 

– nagyon fájt ez a mondat, de amit ő érzett, én is éreztem. Ret-

tenetes egy ilyen reménytelenségben élni és így várni, vára-

kozni. Nem voltam még ilyen helyzetben, de annyit tudok, ret-

tenetes. Valahogy ilyen helyzetben élte Izrael az életét, ebben 

a reménytelenségben. Feladta a küzdelmet, elveszett minden 

reménysége. Az akkori történelmi helyzet, az Asszír Biroda-

lom térhódítása, a Kr.e. 722-es asszír fogság, az Isten nélküli 
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állapot, az Istennel szembeni engedetlenség, a megtűrt bűnök, 

az erkölcsi romlás, a közerkölcs és vallásos élet hanyatlása, a 

hitbeli megrekedés, az Izrael népének helyzete úgy nemzeti 

tekintetben, mint az egyes emberek életét tartva szem előtt, a 

teljes sötétséget, reménytelenséget mutatja. Elveszni látszott 

minden. Emberileg semmilyen kivezető út nem látszik. A tel-

jes sötétség hatotta át a társadalmat, az egyes emberek életét. S 

akkor ezek az ézsaiási szavak, mondatok reménysugárként ha-

tottak a nép életére. Ahogy a hajnali órák legsötétebb pillana-

taiból áttör a nap sugara, és meghódítja a fénynélküli állapotot, 

a sötétséget és hatalmába veszi a világosság a sötétséget (4. 

dia)  – ahogy láthatjuk ezen a képen. Ezek az ézsaiási sorok 

ilyen erővel hatottak az akkori reménytelenségben élő emberek 

életére. Talán ahhoz a pillanathoz tudnám hasonlítani – termé-

szetesen sántít ez a példa –, amikor az Amerikai Egyesült Ál-

lamokban néhány évtizeddel ezelőtt még az afroamerikai em-

bereket hátrányosan megkülönböztették, mindenféle joguktól 

megfosztották és ez az erkölcsi állapot nagyon mély sebeket 

ejtett a társadalom testén. Az afroamerikaiak teljes reményte-

lenségben éltek, teljes lelki sötétség honolt az amerikai társa-

dalomban. Azonban 1929-ben született egy ember (5. dia), 

Martin Luther King, aki baptista lelkipásztor volt és Isten em-

bereként azért harcolt, hogy Isten minden teremtménye egyen-

lő, nem érheti őket semmilyen jogi -, erkölcsi megkülönbözte-

tés. 1963. augusztus 28-án elmondott híressé vált: „I have a 

dream” – „Van egy álmom” beszéde reménysugár lett minden 

afroamerikai embernek. Ahhoz a beszédhez datálják, hogy vál-

tozás indult meg az amerikai társadalomban, és megváltozni 

látszott az amerikai és az az afroamerikai emberek kapcsolata. 

Ezt mondta akkor Martin Luther King (6. dia): 

„Van egy álmom: egy napon felkel majd ez a nemzet, és meg-

éli, mit jelent valójában az, ami a hitvallásában áll: »Szá-

munkra ezek az igazságok nyilvánvalóak; minden ember 

egyenlőnek lett teremtve. 
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Van egy álmom: egy napon Georgia vöröslő dombjain a haj-

dani rabszolgák fiai és a hajdani rabszolgatartók fiai le tudnak 

ülni a testvériség asztala mellé. 

Van egy álmom: hogy egy napon még Mississippi állam is, 

amely ma az igazságtalanság és az elnyomás forróságától 

szenvedő sivatag, a szabadság és a jog oázisává fog változni… 

Van egy álmom, hogy négy kicsi gyermekem egy napon olyan 

nemzet tagja lesz, ahol nem a bőrszínük, hanem a jellemük 

alapján ítélik meg őket.” 

Ez reménysugárként hatott az emberek életére és ez a beszéd a 

nap ragyogásaként törte át a rasszizmus, az előítélet, a jogfosz-

tottság vastag, sötét felhőtakaróit. 

Talán sántít a példa, de mégis azt szerettem volna csak 

érzékeltetni, hogy eme beszéd után nagy változás lett a társa-

dalom életében. 

Ézsaiás idejében teljes reménytelenségben, lelki sötét-

ségben éltek az emberek. S akkor, a Kr.e. 700-as években nap-

sugárként ragyogott fel a reménység. Ahol már minden meg-

szűnik, ahol csődöt mond a tudomány, az erő, a hatalom, az 

emberi segítség, ahol emberileg semmi kivezető út nem lát-

szik, fénysugárként ragyogtak fel az emberek életében ezek az 

ézsaiási mondatok. (7. dia) „1A nép, amely sötétségben jár, 

nagy világosságot lát, a homály földjén lakókra világosság 

ragyog.” Ézs 9,1. Ez a reménység a messze jövendőbe világít, 

mint valami hatalmas (8. dia) reflektorfény, s megvilágítja an-

nak az arcát, aki minden hívőnek élete, üdvössége és boldog-

sága. Ez a prófécia Jézus Krisztus születésére, jövetelére utal, 

aki világosságként ragyogja be az emberek reménytelen, célta-

lan életét. Ő tud belevilágítani a bűn sötétjébe, az emberi szív 

mélyére  és bele tud világítani a halál éjszakájába is. A halál 

éjszakájába nem volt képes egyetlen vallás sem bevilágítani – 

majd erre utalok a holnapi igehirdetésemben is – legfeljebb 

csak halvány fénysugárral próbálta megtörni a halál éjszakájá-

nak a sötétjét. Jézus Krisztus világossága áthatolt a halálé sűrű 

sötétségén és teljes fénnyé változtatta azt.  
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Azt mondja Ézsaiás próféta (9. dia): „5Mert egy gyer-

mek születik nekünk, fiú adatik nekünk.” Ézs 9,5. Az a 

Gyermek nekünk születik, értünk születik, értünk jön erre a 

földre, nekünk adatik. Minden, ami neki van, azt nekünk adja 

és mind az, ami a mienk, azt neki adhatjuk. Luther Márton re-

formátor olyan szépen fejezi ezt ki egy imádságban (10. dia): 

„Úr Jézus, te vagy az én igazságom, én meg a te bűnöd va-

gyok. Magadra vetted az enyémet és nekem ajándékoztad a 

tiédet. Olyanná lettél, amilyen nem voltál s olyanná tettél, ami-

lyen nem voltam.” Luther Márton levele egy szerzeteshez 

1516. április 8-án egy kolostorcellából. Ez a gyermek nekünk 

adatott, s amilye volt, azt nekünk adta, hogy ami nekünk van, 

azt neki adhassuk. 

 Ki ez a gyermek, milyen tulajdonságokkal van felruház-

va? Erről is ír a próféta (11. dia): „Csodálatos Tanácsos, Erős 

Isten, Örökkévaló Atya, Békesség Fejedelme!” Ézs 9,5b. (12. 

dia) Az emberi tanácstalanságban Ő tanácsol, Ő vezet, Őreá 

lehet bízni az életünket, mert csodálatos Tanácsos, aki egyen-

getni tudja és akarja az életünket. Tőle lehet tanácsot kérni és 

aki meghallgatja Őt, azt tanácsolja. Azt mondja egy helyen az 

Ige (13. dia): „Szemeimmel tanácsollak téged.” Zsolt 32,8, 

egy másik helyen pedig azt mondja (13/a dia): „12Kicsoda az, 

a ki féli az Urat? Megmutatja annak az utat, amelyet vá-

lasszon.” Zsolt 25,12.  

 Aztán azt is olvashatjuk (14. dia), „Erős Isten…”. Erő-

vel, hatalommal volt felruházva, aki betegeket gyógyított, 

megszállottakat szabadított meg. Uralma volt a tisztátalan lel-

kek felett, uralkodott a természet erőin, a tomboló vihart le-

csendesítette, a fizikai törvényeket kezében tartotta és uralma 

van a bűn felett és a halál felett. Ő erős Isten, aki legyőzte a 

bűn és a halál hatalmát, mert a szeretet és a megbocsátás ere-

jével a keresztre vitte a bűnt és annak minden következményét, 

magára vállalta azt és az ereje abban mutatkozott meg, hogy 

eltörölte a bűn minden büntetését azoknak, akik ezt a kegyel-

met elfogadják. És győzött a halál felett is, mert feltámadásá-

val győzelmet aratott a legnagyobb ellenség, a halál felett. Azt 
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írja Pál (15. dia): „Teljes a diadal a halál fölött! 55Halál, hol 

a te diadalod? Halál, hol a te fullánkod?” […] 57De hála az 

Istennek, aki a diadalt adja nekünk a mi Urunk Jézus 

Krisztus által!” I Kor 15,54b-55-57. Ő diadalt aratott az el-

lenségünk felett és ezt a diadalt adja nekünk is, ebben részesít 

bennünket. Ő Erős Isten! 

 Azt írja Ézsaiás (16. dia) „Örökkévaló Atya…”. Azaz 

nem ideig-óráig való, hanem örökkévaló. Nem egy átmeneti 

időszakban, nem életünk egy bizonyos szakaszában, hanem 

Atyánk akar lenni már itt a földön és még azon is túl. Ő örök-

kévaló Atyja mindazoknak, akik ezen a földön valaha is élnek. 

Jeremiás könyvében azt mondja Isten (17. dia): „Olyan szívet 

adok nekik, amellyel megismernek engem, hogy én vagyok 

az ÚR. Az én népem lesznek, én pedig Istenük leszek, mert 

teljes szívükkel megtérnek hozzám.” Jer 24,7. Ő hozzám, én 

Hozzá tartozhatok, így válik Örökkévaló Atyjává mindazok-

nak, akik Hozzá térnek. 

 S végezetül azt olvashatjuk (18. dia): „Békesség feje-

delme.”. Rettenetes dolog a háború. Mennyi könny, mennyi 

veszteség, mennyi szenvedés fakad belőle. Szomszédságunk-

ban mennyi özvegy és mennyi árva lett az elmúlt 2,5 évben?! 

Milyen áldott dolog a béke. Vajon ki tudná a békét a világ 

számára biztosítani, ha nem Jézus! Az emberek törik a fejüket, 

hogy miként biztosítsák a békét, mert iszonyodnak a vértől, a 

szenvedéstől, a könnytől, a pusztulástól. A háborúban elszaba-

dul a Sátán, mint valami veszett eb és megmar mindenkit, aki a 

közelébe kerül. A háború olyan rettenetes dolog, amelyben 

senki sem nyer, hanem mindenki veszít. Mint valami pusztító, 

halálos betegség gyógyító szérumát, úgy keresi az ember a 

gyógyító szérumot a háború ellen. Pedig megvan ez a szérum 

már régen. Isten maga kínálta fel Jézus vérében. Csak a Jézus 

vére egyedül az a szérum, amely megbékélteti ezt a világot 

önmagával. Ha ez a világ békét kíván, nem kell egyebet tennie, 

mint Jézushoz menni és elfogadni a békesség árát. Ő a békes-

ség Fejedelme, aki békességet tud adni minden embernek. 
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Ezért mondta Jézus (19. dia): „27Békességet hagyok nektek: 

az én békességemet adom nektek; de nem úgy adom nek-

tek, ahogyan a világ adja. Ne nyugtalankodjék a ti szívetek, 

ne is csüggedjen.” Jn 14,27. Ő tud igazi békességet adni, mert 

Ő a békesség Fejedelme! 

 Ezek a mondatok 2700-2800 évvel ezelőtt olyan erővel 

hatottak az emberek életére, amely a reménytelenségből ki-

emelte az embereket, a sötétségből világosságra hozta őket és 

betöltötte a szívüket az a várakozás és vágyakozás, hogy eljön 

az, aki reménységet, békességet tud adni. El is jött 2000 évvel 

ezelőtt a megígért Megváltó, Jézus Krisztus, és az Ő Szava ma 

is olyan erővel bír, amely meg tud változtatni embereket, em-

beri életeket, sorsokat. Ennek a kulcsa, hogy a karácsonyi ün-

nepben meglássuk, a (20. dia) legnagyobb ajándék, az igazi 

ajándék nem a fa alá került, hanem a fára.  

 

        Ámen! 


